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Kiállítás 
az SZKP 
történelmi 
útjáról 

A Szovjetunió Kommunis-
ta Pá r t j ának történelmi ú t j a 
címmel tegnap, szombaton 
délben kiállítás nyílt a fő-
városi művelődési házban. 
Részt vett a megnyitón V. 
J . Pavlov, a Szovjetunió bu-
dapesti nagykövete, dr. Pes-
ta László, a Kulturális Kap-
csolatok Intézetének elnök-
helyettese és Bobros György, 
a Külügyminisztérium cso-
portfőnöke. 

A kiállítás/ anyagát a Szov-
jetunióból kapták a rende-
zők, így a nézők elé tárhat -
tak sok fontos, kórtörténeti 
dokumentumot. (MTI) 

Telnek a magtárok 
és a csűrök 

Talajelőkészítés őszi búzának 
Október derekán megjöt-

tek a várva vár t őszi esők, 
12-én 0,3 millimétert, két 
nap múlva 1,3 millimétert, 
15-én 0,6 millimétert, 16-án 
pedig 20,4 millimétert mér-
tek Szeged határában. Azóta 
is hullott néhány csepp eső, 
ami jól jött a földekre. Kü-
lönösen a talajelőkészítés-
nek kedvezett, és a már föld-
ben levő őszi magvaknak. 

A betakarítás; kukoricatö-
rés, szüret, paprikaszedés jól 
halad mind a szegedi, mind 
a Szeged környéki gazdasá-
gokban. A kedvező időt jól 
használták fel a szövetkeze-
tek, ezért magtárakba, csű-
rökbe került a föld kincse-
java. A Szeged környéki ho-
mokterületeken a t á j kin-
cse, a piros arany, ebben 

az évben nem kényeztette el 
gondozóit, keveset fizetett. 
Szerencse, hogy nem jött ko-
rai fagy, ezért még a ter-
melők némi vigasztalásként 
„utószüretet" tar that tak. 

A lehullott csapadék után 
gyorsabb ütemben folytatód-
tak a ta la jmunkák, a már 
felszabadult táblákon. A 
szegedi Móra Ferenc Tsz te-
rületén is például a kukori-
ca betakarítása után őszi 
búzának készítik a vetőmag-
ágyat. Az idő sürget, hiszen 
október végére földben kell 
hogy legyen jövő évi kenye-
rünk magja, mert a késői 
vetés kisebb termést ered-
ményez. A gondos, szaksze-
rű talajelőkészítést viszont 
rekordterméssel hálál ja meg 
valamennyi kalászos. 

Ha kaput nyitnak... 
Vonzó műsorok, 

befejeződik a 

November első napjaiban 
— az ígéretek szerint — be-
fejeződik a Bartók Béla Mű-
velődési Központ felújí tása. 
Frissen festett, ú j r a parket-
tázott, megszépült termek, 
klubszobák vá r j ák ma jd az 
érdeklődőket. Amint azt dr. 
Simoncsics Pálné, a művelő-
dési központ igazgatója el-
mondta. gazdag és változatos 
program készült az elkövet-
kezendő hónapokra, s beszá-
molt néhány kísérleti jellegű, 
újszerű próbálkozásról is. A 
Sinkovits-házaspár előadó-
estjével nyit a megszépült 
művelődési intézmény, majd 
Gershwin születésének 75. 
évfordulójára emlékeznek 
nagyszabású dzsessz-koncert 
tel. 

— Nyolc részből álló szín-
háztörténeti sorozatot indí-
tunk — tájékoztatott a mű-
velődési központ igazgatója. 
— Dr. Váradi György veze-
tésével havonta egy alkalom-
mal rendezzük meg Az am-
fiteátrumtól az abszurd szín-
házig címet viselő műsorso-
rozatot. Ruttkai Éva, Kohut 
Magda, Bicskei Tibor és La-
tinovits Zoltán is fellép a 
sorozatban. 

— A színháztörténeti soro-
zat mellett milyen művészeti 
események, rendezvények 
szerepelnek a tervekben? 

— Decemberben a szegedi 
születésű grafikusművész, 
Kass János muta t j a be alko-
tásait. A kortárs magyar 
képzőművészet és könyvter-
vezés egyik legrangosabb al-
kotója minden bizonnyal ér-
dekes tárlat tal lep meg 
mindnyájunkat . Folytatódik 
az Élő népművészet a Tisza-
par t ján című folklórsoro-
zat. Budapest centenáriuma 
tiszteletére vendégül lá t juk 
az Irodalmi Színpad Tücsök-
zene című produkcióját. A 
Szabó Lőrinc-műsorban 
többek között Várady Hédit 
és Szabó Gyulát is köszönt-
het jük. 

— Hogyan, milyen elő-
adásokkal veszi ki részéi 
Szeged legjelentősebb mű-
velődési központja az isme-
retterjesztés munkájából? 

— Több előadásból álló 
sorozat indul a család kér-
désköréről. Az egymást kö-
vető előadásokon szakembe-
rek tá jékoztat ják színesen, 
élvezetesen és szemlélete-
sen a hallgatókat a lakás jo-
gi problémáiról, a lakbe-
rendezés lehetőségeiről, a 
házi gyógyszertárról, a har-
mőnikus együttélésről, és 
sorolhatnánk a témákat. An-
kétot szervezünk a Lakás-
kultúra és a Barkács című 
folyóiratok szerkesztőségei-
vel. Megemlékezünk az Eif-
fel- és a Kopernikusz-évfor-
dulókróL 

kezdeményezés — A jövő hónapban 
Bartók Béla Művelődési Központ 

felújítása 

Sokszázados indokok 
Híd a városnak, s az országnak 

— Hogyan dolgoznak a 
Bartók Béla Művelődési 
Központ klubjai, művészeti 
csoportjai? 

— A kamarakórus Rozgo-
nyi Éva vezetésével ú j mű-
sort állít össze preklasszikus, 
barokk és mai magyar zené-
ből. Az i f jú zenebarátok 
klubja hetente egy alkalom-
mal tart foglalkozást. Erdős 
János vezetésével. Megala-
kult, s hamarosan elkezdi 
tar talmi munkáj- ' t a város 

Építkezések 
Dorozsmán 

Nagy építkezések folynak 
ICiskundorozsmán. Immár 
tető alat t van az ú j iskola 
(második képünk), melyben 
a tervek szerint a jövő szep-
temberben kezdődik meg a 
tanítás. Az iskola mellett pe-
dig OTP társasházak sora 
épül. Jövőre 240. ú j lakásba 
költözhetnek be a .boldog la-
kók. S mivel többnyire f ia-
tal házasok, nyilván az is 
örömükre szolgál majd, hogy 
a házak tőszomszédságában 
épülő iskola 12 tantermével, 
s jól felszerelt kiegészítő he-
lyiségeivel kényelmes máso-
dik otthont nyúj t a környék 
gyermekeinek. 

fiatal művészeit tömörítő 
klub. Nagyszerűen működik 
Pataki Ferenc , festőművész 
vezetésével a grafikai kör. 
Most kaptak ú j nyomógé-
pet, s így gazdagíthatják 
profi l jukat . Mellettük dol-
gozik a Kisgrafikai Barátok 
Köre és a fotóklub is. A 
középiskolásokból alakult 
néprajzkutató csoport me-
gyei utakon gyűjti a szelle-
mi néprajz kincseit. 

T. L. 

A folyó menti város és a 
híd feltételezik egymást. 
Hiszen 1 az első nagyobb te-
lepülések a folyók mentén, 
azokon a helyeken jöttek 
létre, ahol utak futot tak ösz-
sze, gázló,' vagy komp, ne-
tán hajóhíd tette lehetővé 
az átkelést. A folyók két 
par t ja hosszú ideig szinte 
teljesen idegen volt egymás 
számára, két külön világ. 

H 
Szorosabb kapcsolat két 

part között csak ott jött 
létre, ahol a rév összekötöt-
te a partokat, s mindkét 
oldalon fogadók épültek az 
utasok, kereskedők s i m á -
ra, iparosok telepedtek le az 
utazók kiszolgálására, hi-
szen termékeik gyakran és 
könnyen leltek vevőre az 
átutazó kereskedők révén. 
Az ilyen helyeket rendsze-
rint mgg is erősítették, erő-
dítményeket építettek, ami-
nek azután többnyire egy 
nagyon sokat érő cím lett 
az eredménye: a település 
szabad királyi várossá lett. 
Ez pedig újabb ' lökést adott 
továbbfejlődéséhez, hiszen 
a környező birtokokról a 
jobbágyok igyekeztek bete-
lepülni a városba, hogy él-
vezhessék annak kedvez-
ményeit, megszabaduljanak 
kiszolgáltatott helyzetükből. 
Később azután a város is 
szerzett birtokokat, s immár 
nemcsak egyszerű telepü-
lés, hanem önfenntartó gaz-* 
dasági egység is lett. 

E folyamat rendszerint 
több száz, olykor több ezer 
évet vett igénybe. Hiszen 
középkori városaink több-
nyire olyan helyen épültek, 
ahol már a római birodalom 
népei, vagy még korábban 
más népek is megteleped-
tek, melyet már az első ke-
reskedelmi utak is átkelő-

helyül használtak. S e sok 
évszázados fejlődés egyik 
legfontosabb tényezője az 
átkelés lehetősége volt. Alig 
akad olyan folyó menti vá-
rosunk, amely ne ennek kö-
szönhetné fejlődését, virág-
zását. Szeged is hasonló 
okoknak köszönheti, hogy 
nagyvárossá vált. Hiszen itt 
futot tak össze az ország 
belsejét Erdéllyel összekötő 
kereskedelmi utak, s a Ma-
ros völgyében vezető útvo-
nalon nemcsak fa és építő-
anyag, hanem a kor egyik 
legértékesebb kincse, a só 
érkezett, cserébe pedig Eu-
rópa minderi részéből érke-
zett áru, s indult Erdélybe. 

A város múl t j ában tehát 
meghatározó szerepe volt a 
folyónak, méghozzá kettő-
nek, a Tiszának és a Maros-
nak. Részint azért, mer t ol-
csó, és akkor még gyors-
nak számító vízi úttal szol-
gáltak, s a nehéz áruk szál-
lítását akkoriban még nem-
igen lehetett máshogyan 
megoldani. A másik ok pe-
dig: a Buda felől érkező 
utasok többnyire itt keltek 
át, jutot tak el a Tiszántúl-
ra, Erdélybe. 

ra 
Később, a vasútvonalak 

kiépítése után valamelyest 
csökkent a vízi utak jelen-
tősége, s a háborúk után a 
városnak az ország és Euró-
pa kereskedelmében betöl-
tött fogadó és közvetítő sze-
repe. Évtizedekig egyetlen 
híd is elegendő volt a város 
és a ra j ta , a Tiszántúl-felé 
átmenő gyér forgalom ki-
szolgálására. Azután a nem-
zetközi viszonyok megválto-
zásával, a mind élénkebbé 
váló turizmussal, s a nagy-
arányú közúti szállítások 
megindulásával isrpét egyre 
jelentősebb szerepet tölt be 
Szeged Európában és az or-
szágban. Megkezdődött a 
város iparosodása, s egyre 
gyorsuló fejlődése. Egyetlen 
hidunk mind zsúfoltabb^ 
vált, hiszen egyre gyorsab-
ban gyarapodott a ké t vá-
rosrész —• Szeged és Üjsze-
ged —, valamint a Tiszán-
túl déli része és a Duna— 
Tisza közének forgalma. A 
régi híd már ezzel is nehe-
zen birkózott meg, a nagy-
laki határátkelőhely meg-
nyitása után pedig még a 
gyorsan növekvő turis tafor-
galmat is le kell bonyolíta-
nia. Ráadásul, az ú j Maros-
híd elkészültével várhatóan 
a nemzetközi teherfuvaro-
zás egyik fontos tranzitút-
vonala vezet ma jd keresztül 
a városon és a hídon. 

Ezzel egyetlen, s amúgy is 
alaposan túlterhelt hidunk 
már végképp nem tud 
megbirkózni, mindenképpen 
ú j a t kell tehát építeni. S 
nem is csak a nemzetközi 
útvonalak kedvéért, hanem 
a város egészséges fejlődé-
se miatt is. Hiszen aligha 
akad még egy olyan nagy, 
és akkora forgalmú folyó-
parti település, mint Szeged, 
amelynek egyetlen h íd ja 
volna csak. Példaként talán 
Győrre érdemes hivatkozni. 

Igaz, a példák gyakorta 
sántí tanak, mint ez is. De 
minden példa nélkül Sze-
gednek is megvannak azok 
a sajátosságai, melyek min-
denképpen szükségessé te-
szik a második híd építését. 
Még csak nem is az egyet-
len, keskeny híd zsúfoltsá-
ga, túlterheltsége. Hiszen ha 
jóval szélesebb volna is, jó-
val nagyobb forgalommal is 
megbirkózna, akkor is szük-

ség lenne egy új, második 
hídra. Hiszen Szeged éle-
tében egyre nagyobb teher-
tétel, hogy nem csupán a 
helyi, hanem a mind na-
gyobb tranzitforgalom is a 
város központján halad át. 
Ráadásul a város szerkeze-
tének módosulása, az ú j la-
kásépítési .területeken meg-
kezdődött építkezések is 
nagy változásokkal járnak. 
Észak-északkeleti irányban 
építkezik Szeged, tíz eszten-
dőn belül egy közel 80 ezer 
lakosú városrész születik a 
Nagykörút mentén, egy ed-
dig viszonylag kis laksűrű-
ségű területen. Üjszegeden 
is mind több lakás épül, s 
többek közt ezért is a két 
városrész közti intenzív kap-
csolatot elsősorban az új , a 
tervezett híd hivatott meg-
teremteni, amely kiválóan il-
leszkedik a város gyűrűs-su-
garas rendszerébe. A régi, 
szinte már csupán gyalog-
úidként szolgálhatna, kiszol-
gálva az Ü j szeged és a Bel-
város közti közvetlen kap-
csolatot. 

Nagy szükség van tehát az 
ú j hídra, amelynél — ez már 
eldőlt — a hagyományos, 
pilléres, felsőpályás megol-
dást fogják alkalmazni. Két 
variánsáról a Vízgazdálko-
dási Tudományos Kutató In-
tézet adott szakvéleményt, 
kísérletek alapján. Az egyik 
változat, melynek legna-
gyobb fesztávja 144 méter, 
teljes acélszerkezetből ké-
szülne. Ez drágább ugyan — 
teljes költségére jelenleg 
közel 700 millió for int tal 
számolnak —, előnye viszont, 
hogy a mederpillér partkö-
zeibe kerülne, kívül a sod-
rás legerősebb részén. A 
másik alternatíva, a 108 
méter legnagyobb fesztávú, 
vegyes, acél- és vasbeton-
szerkezetű híd olcsóbb 
ugyan — mintegy 550 millió 
forint tal számolnak —, hát-
ránya viszont, hogy a pillér 
a legnagyobb mélységbe és 
a legerősebb sodrásba ke-
rülne. Igaz, hogy a folyó 
már elkezdett szabályozása 
a jövőben módosítani fogja 
az áramlást , a partvonalakat , 
s akkor már az olcsóbb vál-
tozat sem elképzelhetetlen, 
de azt egyelőre a VITUKI 
használhatat lan megoldás-
nak jellemezte szakvélemé-
nyében. 

E 
A legtöbb gondot a pénz 

okozza. A városnak mind-
össze 250 millió for in t ja van 
erre a célra, 80 millió a 
mostani, a többi pedig a kö-
vetkező ötéves tervre. Ezt 
a költséget még 1967-es á ra -
kon számolták, s akkor fe-
dezte volna az építkezést. 
Azóta azonban jelentősen 
emelkedtek az árak. A ta-
nács megoldást keresve — 
mindenekelőtt az igények 
««ökkentésével k ívánja ol-
csóbbá tenni a hidat. De-
cember közepéig a Közúti 
Beruházó Vállalat elkészfti 
a két al ternatíva lehető leg-
olcsóbb költségtervét, mely-
nek a lapján már dönteni, 
választani lehet. A cél: 450— 
550 millió forintból fölépül-
hessen Szeged ú j hídja, a 
Római körűt folytatásaként. 
A tanács azonban ezt sem 
tud ja fedezni. Éppen ezért 
a város vezetői azzal a ké-
réssel fordul tak az Állami 
Tervbizottsághoz: terjessze 
fel az ügyet a Kormánynak, 
s javasolja az építkezés 
egyedi nagyberuházássá 
nyilvánítását. 

Szávay István 

Határmenti 
Immár haevományos' ha- mény Imre, hazánk rnező-

tártalálkozók folytatásaként gazdasági és élelmezésügyi 
I a hét második felében ismét minisztere. A találkozó té-
l találkozott Ivo Kustrak Ju - mája a két ország élelmi-
| goszlávia szövetségi mező- szer-gazdaságának együtt-

gazdasági titkára és dr, Dí- működése volt. 

1 


